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حضور و فعالیت خارج از مرزهای کشور  برای مراکز آموزش عالی مطرح 
یزی هاست  دنیا یکی از اولویت های مهم در هدف گذاری ها و برنامه ر
که البته دلایل مختلف و آورده های متعددی دارد. در همین کشورهای 
اطراف خودمان هم با نگاهی گذرا به لیست مراکز آموزش عالی می توان 

جای پای مراکز علمی مختلفی را دید. در ایران اما این مســـئله در پس 
چالش های مختلف آموزش عالی کمتر مورد توجه قرار گرفته، با اینکه 
دانشـــگاه آزاد از ســـال های ابتدایـــی فعالیـــت نگاهی هـــم به افق های 
خارجـــی داشـــته و چـــه در غـــرب و چه در شـــرق پایگاه هـــای علمی را 
راه انـــدازی کـــرده کـــه اکنون نه فقط به نام دانشـــگاه بلکه به عنوان یک 
نقطـــه قوت برای حوزه علمی کشـــور شـــناخته می شـــود. امروز اهمیت 

تعاملات علمی بین الملل بر هیچ یک از عناصر فعال حوزه دانشـــگاه 
پوشیده نیست اما به همان میزان اهمیت، چالش های مختلفی به ویژه در 
کشور ما دارد. با این همه فرصت تعاملات بین المللی در حوزه تولیدات 
علمی حتما می تواند یکی از مسیرهای خیزش دوم علمی ما محسوب 
شـــود. در گفت وگو با محمود محمدی،  چهره نام آشـــنا حوزه بین الملل 
به بررســـی فرصت ها و چالش های برون مرزی علمی کشـــور پرداختیم و 

درخصوص رویکردهای جدید دانشگاه آزاد در این حوزه سؤال کردیم. 
محمدی که از تیرماه امسال به دانشگاه آزاد آمده و مسئولیت معاونت 
بین الملل و ا مور دانشجویان غیرایرانی دانشگاه را برعهده گرفته، پیش تر 
یر امور خارجه، سخنگوی وزارت امور خارجه و  ســـمت های مشـــاور وز
مدیرکل اطلاعات مطبوعات وزارت امور خارجه را تجربه کرده اســـت. 

مشروح گفت وگوی »فرهیختگان« را از نظر می گذرانید.

خیزش علمی یکی از مهم ترین موضوعاتی است که پس از دیدار رهبر انقلاب 
با نخبگان اولویت یافته و البته با توجه به روند نزولی تولیدات علمی از اهمیت 
خاصی هم برخوردار است. بخشی از پاسخ به مسئله خیزش علمی وابسته به 
افزایش تعاملات علمی و فعالیت برون مرزی ماست. معاونت بین الملل دانشگاه 

آزاد برای این موضوع چه برنامه ای طراحی کرده است؟
واقعیت امر این است که ما خیزش علمی مان را در سطح خوبی انجام دادیم. 
یک خیزش علمی بیش از آنکه با تعاملات خارجی به دســـت آورده شـــود از 
اندیشـــه و تفکر داخلی و بومی نشـــأت می گیرد و این تکیه گاه خیلی خوبی 
برای کشـــور اســـت اما ابعاد و گســـتردگی خیزش علمی در سطوح مختلف و 
عمومی شدن آن بحث خیلی جدی است. نشست اخیر شورای دانشگاه آزاد 
نیز با محور قرار دادن فرمایشات مقام معظم رهبری برای عمومیت بخشیدن 
به خیزش علمی در سایر رشته ها، علوم و کاربردی کردن آن، ارتقای جایگاه 
خیزش علمی، نهادینه کردن و تثبیت آن پیگیری شد. خوشبختانه با سند 
تحول و نظام تحولی که در نشســـت اخیرا توســـط رئیس دانشـــگاه نیز تشریح 
شـــد، زیرســـاخت ها، سیستم و ساختار درســـت برای روان کردن ، همگانی و 
نهادینه کردن خیزش علمی فراهم می شود و این یک اقدام بسیار بی بدیل در 
یخ آموزش عالی کشـــور و خصوصا دانشـــگاه آزاد است. چیزی که به حوزه  تار
بین الملل مربوط است این بوده که چه بخش هایی از علوم، دانش و تکنولوژی 
مورد نیاز این خیزش علمی اســـت و باید چگونه و با چه کشـــورهایی آن را به 
یم. یکی از وظایف بین الملل دانشگاه این بوده که بتواند خودش  دست بیاور
یاســـت دانشـــگاه راهبری می شـــود، حرکت  را با این نظام تحولی که توســـط ر
دهد. ما بیشـــتر به دنبال برنامه ریزی ایم که بتوانیم خودمان را به آن ســـطحی 
که دانشگاه  اوج می گیرد، برسانیم. طبعا برای رسیدن به این اهداف بلند باید 
ارتباطات و تعاملات بین المللی داشـــته باشـــیم، باید با مجامع دانشگاهی، 
کادمی های علوم و انجمن های علمی دانشگاهی ارتباطات خوبی داشته  آ
باشیم. همچنین باید با اندیشمندان و نخبگان بین الملل مراوده و ارتباطات 
خوبی را برقرار کنیم. درواقع باید خودمان را آن گونه ای که پیشـــرفت می کنیم 
به زبان قابل فهم بین المللی برای جامعه بین الملل، خصوصا دانشگاهیان، 
روشـــنفکران، اســـاتید و دانشـــجویان جهان معرفی کنیم. بنابراین ما چنین 
برنامه ریزی ای را در سطح بین الملل و در مسیر خیزش علمی انجام می دهیم.

به حضور در مجامع بین المللی، فعالیت و تعامل بیشـــتر با آنها اشـــاره کردید. 
دانشـــگاه در دوره های قبلی بعضا تفاهمنامه ها و ورود به مجامع داشـــته است 
اما در مســـیر اجرا چندان توفیقاتی نداشـــته است. دانشگاه حضور یا عضویت 
انجمن های مختلف جهانی را تجربه کرده اما اســـتفاده خاصی از این فرصت 
نداشته یا حداقل به نظر می رسد تعامل مطلوب مورد انتظار را برقرار نکرده است. 
نظر شما کاملا صحیح است. ما با آن انگیزه و سرعتی که شروع کردیم پیش 
نرفتیـــم و در برخـــی از حوزه هـــا و زمینه هـــا روند تعامـــلات، ارتباطات و حتی 
عضویـــت در مجامـــع دانشـــگاهی جهانی کاهش پیدا کرده اســـت. طبعا ما 
یم که با مجامع دانشگاهی و  برای ارتقای رتبه بندی دانشگاه خودمان نیاز دار
اندیشمندان جهان ارتباط و مراوده برقرار کنیم تا بتوانیم آن جایگاه متناسب 
با خودمان را ارتقا دهیم. خوشبختانه دانشگاه آزاد در رتبه بندی های داخلی 
و در سطح ملی جایگاه خوبی دارد و باید در سطح بین الملل هم جایگاهش 
را ارتقا دهد. این تلاش ها جزء برنامه ریزی هایی بوده که ظرف چند ماهی که 
بنـــده ایـــن توفیق نصیبم شـــده تا بتوانم فعالیت هـــای بین الملل را در اختیار 
داشته باشم، در دستورکار معاون جدید بوده است. بخش بسیار مهم، ارتقای 

جایگاه و نقش دانشگاه آزاد در محافل و مجامع دانشگاهی جهان است.

یزی  در حال حاضـــر مجموعه ای وجـــود دارد که برای افزایش تعاملات، برنامه ر
خاصی نسبت به آن صورت گرفته باشد؟ 

 بـــا توجـــه به تجربه سیاســـت خارجی کـــه بنده در وزارت خارجه داشـــتم، در 
یم برنامه ای را طراحی می کنیم  ســـایه روابط خارجی خوبی که با کشـــورها دار
کادمیک هم با این کشورها صورت گیرد. که ارتباطات علمی- دانشگاهی آ

نمونه خاصی هم داشتید؟
بله، مثلا حوزه شـــانگهای برای ما یک حوزه بســـیار مهم است که دانشگاه ها 
یـــم ارتباطات را  و کشـــورهای معتبـــر بـــا رنکینـــگ بالایـــی وجـــود دارنـــد و دار
برقـــرار می کنیـــم. حوزه بریکس برای ما یک فضا و فرصت بســـیار مهمی بوده 

کادمیـــک، علوم و  تـــا بتوانیـــم درعرصه آ
تبـــادل اندیشـــمندان بـــا یکدیگـــر 

ی و دیپلماســـی علمی  همـــکار
، حوزه  کو داشته باشـــیم. حوزه ا

پیرامونـــی بـــرای ما بوده و همچنین جهان اســـلام کـــه به طور کلی این برنامه را 
در اولویت هـــای مطالعاتـــی خودمـــان قرار دادیم و ارتباط هم برقرار می کنیم تا 
کادمیکی و  بتوانیم در حلقه هایی که شـــرایط برای پیشـــبرد اهداف علمی- آ

مراودات کشور نزدیک تر است فعالیت خودمان را شروع کنیم.

تعداد تفاهمنامه های خارجی ما با دانشگاه ها و کشورهای خارجی کم نیست. 
در یکی از گزارش ها اگر درست به خاطر بیاورم تعداد تفاهمنامه های خارجی 
را حدود 50 مورد عنوان کرده بود. اما به نظر می رسد در این حوزه هم به فعلیت 
یزی بهتر و بیشتری نیاز داشته است. چه  بخشیدن تفاهمنامه ها، اراده و برنامه ر

ید؟ برنامه ای در حوزه عملیاتی کردن تفاهمنامه ها دار
بلـــه، این موضوع درســـت اســـت. تفاهمنامه بـــرای تفاهمنامه داشـــتن دیگر 
اهمیت چندانی برای ما ندارند جز اینکه دارای دســـتاوردی باشـــد که مورد 
نیاز ماســـت یا اینکه نیاز متقابل دو دانشـــگاه و دو کشـــور را در حوزه علمی - 
کادمیک تامین کند؛ به همین دلیل ما یک بازبینی جدی روی تفاهمنامه ها،  آ
نحوه انعقاد و شاخص هایی را برای تفاهمنامه هایی که می شود با بعضی از 
کشورها تنظیم کرد را تدوین کردیم . مثلا فرض کنید وقتی ما حوزه بریکس یا 
ی دانشگاهی  حوزه شانگهای را می گوییم یا وقتی که بخواهیم با چین همکار
برقرار کنیم طبعا تفاهمنامه ای هم باید با آن دانشگاه معتبر مثلا پکن، برقرار 
کنیـــم کـــه می توانـــد نیازهای متقابـــل را تأمین کند. بنابراین نگاه ما براســـاس 
اولویت های سیاســـت خارجی مان به کشـــورهایی اســـت که با ما زمینه های 
ی خوبـــی را ایجاد می کنند. مثلا روســـیه و دانشـــگاه مســـکو شـــرایط  همـــکار
یکرد ما بازبینی  برجسته ای دارد و جزء رتبه بندی های خوب جهانی  است. رو
گر در گذشته چند واحد ما  و بازنگری در تفاهمنامه هاست. نکته دیگر اینکه ا
با یک کشور تفاهمنامه داشتند و تفاهمنامه ها هم عموما زمینه های اجرایی 
کنون یک نظام هماهنگی ایجاد  نداشته و به حال خودشان رها می شدند اما ا
کردیم تا تفاهمنامه ای که میان یک واحد دانشگاه آزاد با کشور مدنظر انجام 
گر تفاهمنامه ای هم به نام  می شود هویت واحد دانشگاه نیز رعایت شود و ا
دانشگاه آزاد با یک کشور نوشته می شود، مراحل اجرایی و عملیاتی خودش 

را به خوبی دنبال کند.

 اکنون مورد در حال بررسی یا پیگیری برای تدوین و انعقاد تفاهمنامه با مجموعه 
ید؟ دانشگاهی یا کشور به خصوصی دار

 بله. اخیرا چون حوزه پیرامونی، همســـایگان و کشـــورهای عضو شـــانگهای و 
بریکس برای ما مهم اســـت با دانشـــگاه پکن پیش نویســـی را تنظیم می کنیم، 
بـــا دانشـــگاه های معتبـــر اندونزی -که اخیـــرا واحدهایی از ما در نمایشـــگاه 
دانشـــگاهی این کشور شرکت کردند- پیش نویس تفاهمنامه ای راهماهنگ 
کادمی  کردیم که نوشته شده و برای اجرایی کردن آن برنامه ریزی می کنیم. با آ
کادمی علوم  علوم تاتارستان پیش نویس تفاهمنامه ای را آماده کردیم. عموما با آ
و دانشـــگاه هایی که اعتبار خوب دارند یا رنکینگ هم ســـنگ یا برتر از مایند 
ک های علمی را بالا ببریم. به دنبال انعقاد تفاهمنامه ایم تا بتوانیم اعتبار و ملا

 در بحث تبادل دانشـــجو و اســـتاد به غیر از چند تجربه محدود رفت و برگشـــت 
یزی شـــده ای را نداشـــتیم. تبادل اســـتاد و دانشـــجو یا فرصت مطالعاتی  برنامه ر
ازجملـــه فرصت هـــای خوبی اند که چندان مورد بهره بـــرداری قرار نگرفتند. این 

ید؟ موضوع را الان در دست پیگیری دار
ی   دانشگاه آزاد از مزیت های خوبی برخوردار است. تعدادی واحد برون مرز
در کشورهای مختلف مانند انگلیس، امارات، عراق و افغانستان دارد که این 
واحدها می توانند حلقه ارتباطات بین المللی ما با دانشگاه های معتبر جهان 
باشند و همچنین می توانند سبب مبادله استاد، دانشجو و اعضای هیئت 
یم. اما آن چیزی که  علمی باشند. در واحدهای مناطق آزاد این مزیت ها را دار
ی های درست با برنامه ریزی های عملی  مهم است این بوده که سیاستگذار
انجام شود تا بتواند این هدف ها را دنبال کند. در حال حاضر در بازنگری ای 
ی کردن همه این موارد است  ی این برنامه ها انجام می دهیم، هدف گذار که رو

که می تواند برای ما نتایج خوبی را به دنبال داشته باشد.

نمونه نزدیک و قابل اشاره ای در حوزه تبادل دانشجویان و اساتید وجود دارد؟
، مقررات و دستورالعمل هایش را باید فراهم کنیم. اما ایده و فکرش به  ساختار
این صورت است که مثلا واحد امارات ما در کنار سهمیه پذیرش دانشجویان 
ایرانی ، سهمیه پذیرش دانشجویان خارجی هم دارد. ورود دانشجویان خارجی 
را متناسب با مقرراتی که امارات وضع می کند و متناسب با شرایط پذیرش ما 
تنظیم و تدوین می کنیم زیرا ما این مزیتی که دانشجو در هر یک از واحدهای 
یم.  ی مـــان ثبت نـــام و در واحدهـــای داخلـــی ما تحصیل کنـــد را دار برون مرز
یستی ایران برای خیلی از جوانان و دانشجویان خارجی بسیار  جاذبه های تور
ی مثلا  گر در یک واحد ایران در هر کشـــور اهمیت دارد که بتوانند و بدانند ا
کسفورد یا حتی ایران تحصیل می کنند مانند میهمان کردن  عراق، امارات، آ
دانشـــجویان ایرانی در واحدهای مختلف، می توانند در کل واحدهایی که 
برون مرزی یا در داخل کشور است میهمان شوند. این مزیت، جاذبه های 
خاص خودش را برای دانشجو فراهم می کند که در کنار تحصیل، ایران 
یستی برخوردار شود. این  را بشناسد و از جاذبه ها و زیبایی های تور
اقدامات نیاز به دســـتورالعمل ها و برنامه ریزی هایی داشته که در 

ی آن کار می کنیم. دستورکار ما قرار دارد و رو

به حضور دانشـــجویان خارجی در کشـــور اشـــاره کردید. 
در یـــک دوره زمانی تعداد دانشـــجویان خارجی ما 
صعودی شد اما اکنون به نظر می رسد که روند  
صعود تعداد دانشجویان افت داشت؛ با 
وجود اینکه ما در برنامه هفتم توســـعه 
یک هدف گذاری ۳00 هزار نفری برای 
یـــم. علت این افت  ایـــن موضوع دار
چیســـت و دانشگاه برای افزایش 
ســـهم خود از ایـــن هدف ۳00 
یزی  هـــزار نفری چگونه برنامه ر

می کند؟

 ما قبل از آنکه زیرساخت ها، بسترهای پذیرش و مقررات آموزش عالی کشور 
را درباره پذیرش دانشـــجویان خارجی تنظیم کنیم، در ســـطح کلان و ملی با 
پذیرش دانشجویان خارجی در مقیاس گسترده ای موافقت شد. این مسئله 
بعدها بخشـــی از مشـــکلات خود آموزش عالی کشـــور شـــد. دانشگاه آزاد هم 
بـــه صـــورت جزئـــی درآن دخالـــت دارد، به این معنا که دانشـــگاه آزاد هم جزء 
آموزش عالی کشـــور و درصدی از آن تلقی شـــود اما این مشـــکل برای آموزش 

عالی کشور رخ داد. 
 درواقع پذیرش بیش از توان و ظرفیت ارائه خدمات و آموزش صورت گرفت و 
کنون نظام آموزش  این مشکلی را برای کل آموزش عالی کشور ایجاد کرد. اما ا
ی این مســـئله توجه دارند که اولا  عالی کشـــور و دانشـــگاه آزاد به طور جدی رو
امور دانشـــجویانی که پذیرفتند را ســـامان دهند تا دانشـــجو با رضایت کامل 
ی که برای تحصیل انتخاب کرده بتواند ادامه تحصیل دهد  نسبت به کشور
و فارغ التحصیل شود. دوم درخصوص شرایط جدید پذیرش؛ ما در دو حوزه 
بـــه صـــورت جـــدی کار می کنیم. یک مـــورد اینکه پذیرش کیفـــی را جایگزین 
ک قرار  کثـــری را ملا پذیـــرش کمـــی کنیـــم، یعنی بـــه جای اینکـــه پذیرش حدا
بدهیـــم اول زمینه هـــای پذیـــرش را فراهـــم کنیم و پذیرش کیفـــی را مورد توجه 
قرار بدهیم؛ پذیرشـــی که می تواند به دانشـــجو درابعاد برنامه ریزی فرهنگی و 

خدمات کمک کند. 

لزوما تعداد دانشجو بیشتر هدف گذاری دانشگاه نیست؟
درواقع دانشگاه به دنبال این است که با کیفیت بهتر ودر چهارچوب مقررات 
و قوانین آموزشی عالی خدمات را ارائه دهد، زیرا دوره کرونا چنین اتفاقی برای 
آموزش عالی کشور رخ داد که دانشگاه آزاد هم دچار این گرفتاری شد اما درحال 
حاضر شرایط به گونه ای است که ما باید برنامه ریزی دقیق تری را انجام دهیم. 
بخش دوم این است که نقش نظارتی و هدایتی خودمان را تقویت کنیم و در 
کتفا نکنیم، بلکه مقاصد  پذیرش دانشـــجو هم فقط به کشـــورهای همســـایه ا
ی خودمان قرار دهیم و ارتباطات مستقیمی را با آنها  جدیدی را در برنامه کار
برقرار کنیم. با مراودات خوبی که در روابط خارجی، سفارتخانه های خودمان 
یم می توانیم شرایط را بی واسطه تنظیم  و سفارتخانه های خارجی در تهران دار
کنیم. از طرفی تجربه گذشته این درس را به ما داده که با سامانه هایی مانند 
« کـــه آزمون خودش را در اســـتان اصفهان ارائـــه داده، بتوانیم  ســـامانه »ســـفیر
خدمات مـــان را در همـــه واحدهـــا و به خصوص دانشـــکده هایی که پذیرش 
، پذیرش و همه  ی رفتار دانشجوی خارجی دارند گسترش دهیم تا یکسان ساز
فرایند های تحصیلی در خود دانشکده ها، به وسیله سامانه سفیر -بی واسطه 
و بدون نیاز به وکلا و کارگزاران- مانند دیگر کشـــورها مســـتقیم انجام شـــود، 

دانشجویان ثبت نام کنند و مدارک شان را ارائه دهند. 

بنابراین ســـامانه ســـفیر به زودی ســـامانه اصلی پیش روی دانشجویان خارجی 
خواهد شد. امکانات این سامانه نیاز دانشجویان را پاسخ خواهد داد؟

یک بازبینی برای گسترش سامانه سفیر انجام دادیم. این سامانه در مقایسه 
، هم روان تر بوده و می تواند پاسخگوی  با سامانه های کشورهای دانشجو پذیر
نیاز دانشجویان باشد و هم مراحل کنترل و نظارت بر فرآیند تحصیل دانشجو 
از ورود تـــا خـــروج -فرودگاه تا فـــرودگاه- را تضمین کند. می تواند برنامه خیلی 

خوب و منظمی برای آینده باشد. 

 فعالیت سامانه سفیر در حال حاضر فقط محدود به استان اصفهان است؟
 بله، برنامه ریزی سامانه سفیر در اصفهان انجام شده و با کیفیت خوبی کار 
گرچه  می کند. ما هم برنامه گسترش این سامانه را در دستورکار قرار داده ایم، ا
برخی از سامانه های ما مانند »اف اسیودنت« در برخی از واحدها و همچنین 
معاونت بین الملل فعالند اما عملا سامانه سفیر در آینده می تواند همه این 

ی و بی واسطه کند.  ی، یکسان ساز مراحل را یکپارچه ساز

یزی می کنید؟ آیـــا هدف گذاری ها تفاوتی  در حـــوزه مناطـــق آزاد چگونه برنامه ر
کردند؟ با توجه به اینکه دانشـــگاه در مدل رویکرد جدید ســـعی کرده براســـاس 
یت گرایی هر کدام از واحد ها یک بخش  از پازل  یک آمایش مشخص  با مأمور
شبکه دانشگاه آزاد را تکمیل کند. واحد های مناطق آزاد قرار است چه سهمی 

یتی را برعهده بگیرند؟ در دانشگاه داشته باشند و چه نقش و مأمور
 بله، درســـت اســـت. مناطق آزاد یکی از مزیت های بسیار عالی دانشگاه آزاد 
 محســـوب می شـــوند؛ زیرا هم شامل قوانین و مقررات ویژه مناطق آزادند و هم 
این فرصت را برای دانشگاه ایجاد می کنند که محصولات و فرآورده های فکری 
و تولیدی در زمینه های استارتاپ و نیز در زمینه های دیگر محصولات خود  
را به صورت نمایشـــگاه دائم، نمایشـــگاه های مشترک، در مراوده با کشورهای 
همســـایه و کشـــورهای ملـــل درمناطـــق آزاد عرضه کند و ایـــن عرضه می تواند 
مزیت های فوق العاده ای را برای مراودات علمی-دانشـــگاهی و دیپلماســـی 
علمی ما داشته باشد. بنابراین مناطق آزاد برای ما از اولویت مهمی برخوردار 
اســـت. یک شـــورای واحدهای مناطق آزاد در ســـال ۱۴۰۱ تشـــکیل شـــد. یک 
تفاهمنامه  با دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و دانشگاه نوشته شده که اینها 
به فرصت ها و مزیت های دانشگاه اضافه می کند اما آن چیزی که مهم است 
برنامه ریزی و کارکرد درســـت، اســـتفاده مطلوب و به موقع در زمانبندی های 
مشـــخص از مناطق آزاد اســـت که بتواند با دانشـــگاه هایی که دارای مناطق 
آزادند ارتباط برقرارکند. مزیت ارتباطات دانشگاهی می تواند به خود مناطق 
آزاد و درآمدزایـــی آنهـــا کمـــک کند. کار در مناطق آزاد حوزه های گســـترده ای 
را در بر می گیرد. از آنجایی که بنده ســـال ها مشـــاوره  بین المللی به دبیرخانه 
مناطق آزاد می دادم به این قوانین و مقررات و فرصت های پیش رو آشـــنایی 
کامل دارم. اما متأسفانه یک تأخیر و تعلل  در کارکرد دانشگاه در حوزه مناطق 

آزاد رخ داده است. 

علت این تأخیر چه چیزی بوده است؟
شـــاید به خاطر اینکه بعضی از امور مانند پذیرش انبوه دانشـــجویان خارجی 
تی را ایجاد کرده یا اشتغالاتی را ایجاد کرده که توجه نسبت به بعضی  مشکلا
یاست محترم دانشگاه  از موضوعات را کمتر کرده است. این درخواست را از ر
داشتیم که قلمرو بین المللی معاونت بین الملل که مناطق آزاد و واحدهای 
مـــا در مناطـــق آزاد جـــزء آن قـــرار دارنـــد به گونـــه ای تنظیم و تأمین شـــود که ما 

بتوانیم مســـئولیت خودمان را انجام دهیم. احکام جدیدی باید صادر شـــود 
یاســـت شـــورای مناطق آزاد را برعهده گیرد.  تا معاونت بین الملل درحقیقت ر
چنانچه حکم صادر شود ما می توانیم فعالیت های گذشته را ادامه دهیم. 

اکنون واحدهای مناطق آزاد دانشگاه آزاد واحد بین المللی محسوب می شوند؟
یم، اگرچه برخی از این واحدها  بله، مانند واحد قشم. حدود پنج شش واحد دار
یاست شان تغییر کرده و در برخی از مناطق آزاد دبیران شان تغییر کرده است.  ر
چنانچه احکام جدید صادر شود می توانیم موارد و فعالیت های مطرح شده 
گذشته -در هفت جلسه بین شورای واحدهای دانشگاه آزاد در مناطق آزاد و 
دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد- را از سر گیریم و فعالیت های مشترک مان 
را درجهت اهداف ملی که می تواند مزیت های خوبی برای درآمدزایی کشور 

داشته باشد و اهداف دانشگاهی را دنبال کند ادامه دهیم. 

یت های اصلی واحد های مناطق آزاد چیست؟   مأمور
 درحقیقت این واحد ها هم یک پایگاه علمی برای جذب دانشجویند و هم 
فرصتی برای عرضه توانمندی ها، ظرفیت و فرآورده های علمی، اســـتارتاپی، 
ی هـــای نویـــن دانشـــگاه آزاد و حتـــی محصـــولات دانشـــگاه آزاد. یعنی  فناور
گر پایگاه علمی  به هر حال شـــما در هر جا پایگاهی داشـــته باشید خصوصا ا
باشد می تواند محل مراوده، نشست ها و سمینارها شود و بعد تخصصی کردن 
و دوره ای کردن این موارد می تواند فرصت های خوبی را ایجاد کند. مناطق آزاد 
تابع قوانین خاص خودشـــانند که برای ویزا و اقامت و غیره محدودیت های 
غیرمناطق آزاد را ندارند. این دســـت ما را باز نگه می دارد تا بتوانیم مراودات 
بین المللـــی را در مناطـــق آزاد و در زمینه های علمی-فرهنگی و اقتصادی-
تجاری توسعه دهیم و دانشگاه از این مزیت ها هم برخوردار می شود. از مناطق 
یج می دهـــد و هم می تواند  آزاد به عنـــوان پایگاهـــی کـــه هـــم علم و دانش را ترو
فرآورده هـــا و توانمندی هـــای دانشـــگاه را عرضه کند و هـــم اینکه در مراودات 
ی  علمی و دیپلماســـی علمی-بین المللی با نشســـت ها، سمینارهای مجاز
ی ما قراردهد استفاده می کنیم.  ی، فرصت های جدیدی را پیش رو و حضور

درخصوص واحدهای بین الملل دانشگاه؛ پیگیری ما نشان می دهد واحد عراق 
تکمیل شده و قرار است   امسال با هماهنگی های نهایی جذب دانشجو داشته 
کسفورد ظرفیت  باشد. به غیر از واحدهایی مانند افغانستان، امارات، عراق و آ

چه کشورهای دیگری به حوزه بین الملل اضافه خواهد شد؟
 درباره گســـترش فعالیت بین المللی دانشـــگاه آزاد به صورت ایجاد واحد در 
کشـــورها مـــا معتقد به مطالعه، تحقیق، بررســـی و توجیه پذیـــری -اولا- ایجاد 
یم. در جاهایی می توانیم با یک تفاهمنامه،  واحد یا نحوه فعالیت در آن کشور
یک سری مراودات علمی و مبادله دانشجو و استاد داشته باشیم که نیاز به 
ایجاد واحد نباشد. برای آن مکان هایی که تشخیص می دهیم این مزیت ها 
را دارد، شـــاخص هایی را طراحـــی می کنیـــم. دانشـــگاه آزاد به عنـــوان یکـــی از 
دانشـــگاه های مهـــم در قبـــال مزیتی کـــه ایجاد می کنـــد ازجمله فرصت های 
، زمین رایگانی از آن کشـــور  ی برای آن کشـــور علمـــی، انتقـــال دانش و تکنولوژ
کتی دانشگاه را بسازد یا  برای ســـاخت دانشـــگاه بایستی داشـــته باشد، یا شرا
ســـرمایه گذار داشـــته باشد. دانشـــگاه به این طریق می تواند با کمترین هزینه 
اهداف علمی خودش را دنبال کند. به همین دلیل ما در حلقه همسایگان، 
یم؛ مانند افغانســـتان، امارات، عراق و بعضی کشورهای  شـــرایط خوبی را دار
دیگر مانند عمان که جزء کشورهای هدفند مطالعاتی را در حوزه خاورمیانه، 
... انجام می دهیـــم. هماهنگی هایی را  مدیترانـــه به خصوص شـــمال آفریقا و
انجـــام می دهیـــم، هرجـــا و هر نوع فعالیت بین المللی وجـــود دارد، هر بخش 
و حـــوزه ای کـــه توانمندی فعالیت بین المللـــی دارد، حتی به صورت مدارس 
بین المللی؛ در داخل یا پردیس های بین المللی در داخل. بعضی واحد های 
ما، شرایطی دارند که می توانند دانشجوی خارجی را پذیرش کنند و ما از طریق 
یافت می کنیم  مقررات وزارت علوم، مجوز را از شورای گسترش وزارت علوم در
ی را انجام  تا پذیرای دانشجوی خارجی باشند. در داخل کشور هم چنین کار
می دهیم اما در خارج تابع شرایط و مقررات جدیدی انجام می دهیم که برای 
دانشـــگاه آورده داشـــته باشد، چون برند خود دانشگاه آورده ای است برای آن 

ی که می خواهد آنجا فعالیت کند.  کشور

ید که برای درخواســـت مجوز  کشـــورهای هدف کدامند و مورد نزدیکی هم دار
اقدامی کرده باشید؟

 در بعضی از کشورها اقداماتی انجام شده که در مطالعات مان برای فعالیت 
در این کشـــورها بازبینی می کنیم. مقدمات کار در بعضی از کشـــورها مانند 
یه و عمان شروع شده است. صحبت درباره این موضوع  بوســـنی، یمن، ســـور
خیلی وقت است که مطرح شده اما به دلایل بروز شرایط خاص به تعویق افتاده 
اســـت. آســـیا و جنوب شـــرق آســـیا برای ما حوزه مهمی است که فعالیت ها و 
ی گسترش می دهیم. برای حوزه شانگهای و اوراسیا  ارتباط مان را برای همکار
کادمی های علوم این کشورها، تفاهمنامه هایی را امضا کردیم که همان  ما با آ
کادمی های علوم یا دانشگاه ها امضا می کنیم  تفاهمنامه هایی اســـت که با آ
ی به این نیســـت  و برای تبادل علمی و اندیشـــه کفایت می کند و دیگر نیاز
که حتما در آنجا واحد تأسیس شود؛ بنابراین یک بازبینی در نوع مطالعات 
گر  توجیه پذیرمـــان برای گســـترش واحدهای بین المللـــی انجام می دهیم که ا
هزینه ای را متحمل می شویم، آورده قابل ملاحظه ای برای کشور داشته باشد. 

بعد از عراق ما باید منتظر شـــنیدن خبر تأســـیس پایگاه دانشـــگاه آزاد در کدام 
کشور باشیم؟ 

من فکر کنم کشور عمان مقصد بعدی باشد که ما کارهایش را دنبال می کنیم 
گر همه مراحلش فراهم شـــود می تواند شـــکل گیرد. اما این نکته برای ما  که ا
خیلی مهم  بوده که ما برنامه ریزی کیفی کردن تعدادی از واحدها و استفاده 
چند عاملی از این واحد هایمان را داشـــته باشـــیم؛ اینکه به لحاظ جنبه های 
علمـــی، کیفی و تنوع بخشـــی به اســـتفاده از واحـــد و درحقیقت یک حرکت 
عرضی که بتواند تنوع ببخشـــد و مزیت های بیشـــتری از آن واحد به دســـت 
آورد، جزء برنامه های اصلی ماســـت؛ مانند همان پذیرش کیفی دانشجویان 
خارجی که بیشـــتر کیفیت، ارتقا، تنوع بخشـــی به کیفیت کار و افزایش منابع 

و منافع را دنبال می کند. 
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